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Korszerűsítik 
a szövetkezeti kereskedelmet 

Küldöttgyűlést tartott a szegedi ÁFÉSZ 
Megyénk legnagyobb fogyasztási szövetkezete a Szegedi 

ÁFÉSZ. Közel 11 ezer tagjának képviselői tanácskoztak va-
sárnap délelőtt az egyesüléssel létrejött szövetkezet első 
küldöttgyűlésén. Az egyesülés célja az, volt, hogy az anya-
gi és szellemi erők összevonásával korszerű kereskedelmet 
alakítsanak ki, az első küldöttgyűlés tehát a mostani hely-
zetet elemezte körültekintően, hogy belőle helyes fejlesz-
tési következtetéseket vonhasson le. 

Nem egyforma kereskedel-
mi adottságokkal rendelkez-
nek a szövetkezetekhez tar-
tozó községek és városi pe-
remkerületek, elsődleges fel-
adat tehát, hogy a napi el-
látás föltételeit teremtsék 
meg az üzlethálózat bővíté-
sével, a meglevő boltok kor-
szerűsítésével, Algyőn az ú j 
lakótelepen. Deszken, Rösz-
kén és Szőregen pedig ú j 
Á BC-áruházat építsenek. 
Megfontoltan döntöttek a 

szövetkezet is úgy tervezi, 
hogy a vendéglátás korsze-
rűsítésének első lépcsője le-
gyen, hogy meleg ételt min-
den településen lehessen 
kapni, és fordítsanak még 
nagyobb gondot az előfizeté-
ses ebédekre, valamint a di-
ákétkezésre. Igényként me-
rült föl, hogy minden tele-
pülésen — Béketelepen, Mi-
hályteleken, Petőfitelepen és 
Gyálaréten is — legyen 
presszó, vagy kisvendéglő. 

küldöttek arról is, hogy ne Szándéka a szövetkezetnek, 
aprózza el erejét a szövet-
kezet. Ne törekedjen például 
arra, hogy mindenütt min-
dent, illetve mindenből egy 
keveset áruljon, hiszen ezt 
a bolt úgysem győzi erővel, 
a vásárlót pedig úgysem elé-
gíti ki a félmegoldás. Azt 
tervezik, hogy nem tartanak 
fönn mindenütt ruházati bol-
tot egy-két öltönnyel és va-
lamikor divatosnak mondott, 
de állás közben divatjamúlt 
holmival, vagy építőanyag-
telepet néhány betongeren-
dával. A ruhát egyébként is 
a városi üzletekben keresik, 
ez a lépés tehát nem okoz 
gondot a vásárlóknak, kér-
ték viszont, legyen mindig 
elég ágynefnű, fehérnemű, 
zokni és mindenképpen szer-
vezzék meg az eddiginél 
jobbafi a könyvkereskedel-
met. Az építőanyag-tele-
pek esetében azt tervezik, 
hogy néhány olyan közpon-
tot hoznak létre, ahol min-
denféle építési anyag kapha-
tó lesz és házhoz szállításról 
a szövetkezet gondoskodik. 
'A családi házak építését da-
rus autó vásárlásával is tá-
mogatni igyekszik az ÁFÉSZ. 
A TÜZÉP-telepek fokozatos 
átszervezése természetesen 
sehol sem jelentheti, hogy 
tüzelőért is a második vagy 
harmadik faluba kell majd 
menni. Ez az ágazat tovább-
ra is ott működik, ahol 
eddig. 

A fölszólalók is kérték, a 

gyeimet, hogy minden lehe-
tőséget használjanak föl. 
Nyissanak például virágüz-
letet, de semmiféle átszer-
vezés, vagy korszerűsítés ne 
jelentsen részleges visszalé-
pést se. Az utóbbira példa: 
korábban a vasboltban mé-
retre vágták az ablaküve-
get, amióta önkiszolgáló lett, 
ez a szolgáltatás megszűnt. 
Ha betörik az ablak, be kell 
utazniok a város központjá-
ba, de buszon nem lehet 
üveget szállítani, jól meg-
dagad tehát az egyetlen ab-
lak ára. Fölvetették a hoz. 
zászólók, hogy a húsboltok-
tól jobb ellátást várnak, 
azt viszont a szegediek pa-
naszolták, hogy sorra meg-
szűnnek a terménydarálók 
és változatlanul nem lehet 
kis csomagban takarmányt 

hogy a kerthelyiségek háló- k a p n j . Kritikaként hangzott 
zatát is fejlessze. 

Szerepel a föladatok kö-. 
zött egy mezőgazdasági áru-
ház létrehozása, a takar-
mányértékesítés biztonságos 
megszervezése — tehergép-
kocsikat vásárol a tagok cél-
részjegyes kölcsöneiből az 
ÁFÉSZ —. és a termékföl-
vásárlás tökéletesítése is. A 
kibontakozó kiskertmozgalom 
révén az utóbbira várható-
an óriási föladat hárul 
majd. Kérték a fölszólalók 
azt is, teremtsen szorosabb 
kapcsolatot a kisárutermelő 
kertészet támogatására a Ha-
zafias Népfronttal is a szö-
vetkezet. 

A vezetőség által előter-
jesztett javaslatokkal egyet-
értettek a küldöttek, de bő-
vítették is a tervbe foglalha-
tó kívánságok körét. Az al-
győiek arra hívták föl a fi-

eL, hogy Bordányban hirte-
len megszüntették a tojás 
fölvásárlását, 'a zsombóiak a 
tanyai boltok élelmiszer-
gondjaira panaszkodtak. El-
hangzott az a javaslat is, 
hogy szakcsoportjai útján a 
szövetkeret is segítse a par-
lagföldek jobb kihasználását. 

Támogatásukról biztosí-
tották a szövetkeret vezető-
it a helyi tanácsok képvise-
lői is. Anyagi erejükkel, te-
lekkel is segítik az üzlethá-
lózat fejlesztését, és tovább-
ra is figyelemmel kísérik a 
vásárlók igényeinek kielégí-
tését. Részt vett a küldött-
gyűlés munkájában dr. 
Varga Dezső, a szegedi párt-
bizottság titkára. Fodor Pál, 
a megyei tanács vb kereske-
delmi osztályának helyettes 
vezetője és Ocskó Imre, a 
MÉSZÖV elnöke is. 

A SZOT elnökségének 
ülése 

\ 
A SZOT elnöksége hétfőn fogadta a szakszervezetek és 

ülést tartott. A testület a a SZOT 1976. évi gazdálko-
szocialista brigádvezetők V. dasáról előterjesztett jelen-
orszagos tanácskozásának ^ megtárgyalta a múlt 

f ° i g q?7 k 0 Z ^ ' «z tendő munkavédelmi 
megvitatta az 1977. evi 
SZOT-díjakról készült elő- helyzetének alakulásáról k i -
terjesztést, jóváhagyólag el- szült összefoglalót 

Sok a baleset a közutakon 
Az okok: gyorshajtás, ittas vezetés, 

figyelmetlenség 
Tegnap, 

Szegeaen, 
jában ülést tartott a Csong-
rád megyei Közlekedésbiz-
tonsági Tanács elnöksége. 
Dr. Csiszár Karolynak, az 
MKBT elnökének megnyitó 

hétfőn délelőtt tek: <? lakosság széles réte- szer súlyos balesét szátma-
Sajtóház klub- ge, fiatalok, öregek, gyere- zik. A vizsgálatokból kide-

Kek — közel 90 ezer ember rül az i6, hogy a balesetek, 
számara — tették közismert- szabálysértések jelentős ré-
té a kulturált, biztonságos szében az ittas vezetés okol-
közlekedés szabályait. A ható. 
Nemzetközi Iskola és Ifjúsági A megyei nagyvárosai kö-

szavai után dr. Kelemen Kupa-versenyekbe például zül tavaly Hódmezővásárhe-
Miklós rendőr vezérőrnagy, 118 általános iskola, 18 kö- lyen csökkent, Szegeden és 
megyei főkapitány, az MKBT zepíekú oktatási intézmény Szentesen viszont szembetú-
tarsemöke számolt be az el- 12 ezer tanulója nevezett be. nöen megnövekedett a bal-
nókség elmúlt évi munká- Az MKBT által kezdeménye- esetek száma. Az MKBT idei 
jaról. zett Vezess baleset nélkül!- terve a balesetek csökkenté-

A szervezet tevékenységét mozgalomban 52 vállalat vett sét tűzte ki célul, számítanak 
elemezve felidézett néhány, részt, majd 4 ezer gépjármű- a közlekedési szabályok dur-
sokatmondó statisztikai ada- vei. Az akció sikerét mu- Va. szándékos megsértőit el-
tol. Csongrád megyében 82 tatja, hogy 123 millió kilómé- i t é l - k ö z v é l e m é n y r e is. 
ezer 752 gépjárművet tarta- tert vezettek, s 1,9 millió .. v „ #.„ 
nak nyilván. Biztonságos kilométerre esett egy bal- A beszamolot Vita követte, 
közlekedésükhöz korszerű eset. ntajd atadták a jutalmat a 
közutaKra van szükség, az A felvilágosító, propagan- közlekedésbiztonsági verse-

nyek győzteseinek, s a felvi-utak felújítása, biztonságossá datevékenység ellenére 
telele mindig aktuális fel- Csongrád megyében tavaly .. . nrona„andamiinká_ 
adat. A megyében az elmúlt emelkedett, s 730 volt a baL 4agosilo, propagandamunka 
evekber jó néhány utat át- esetek száma. Negyvennyolc oan kiemelkedő tevekenyse-
épitetlek korszerűsítettek, órán belül 47, 30 napon be- g s t végző aktivistáknak, 
sokat forgalomirányító ké- lüi 15 baleset végződött ha-
szülékkel, fénysorompóval IáhaL Az okokat vizsgálva 
láttak el. A balesetek meg- a gyorshajtás, a szabálytalan 
elózeséhez azonban ez nem kanyarodás, az elsőbbségi 
elegendő, legalább ilyen fon- jog meg nem adása, s az út-
tos a felvilágosító, nevelő te- testen történő szabálytalan 
vekenység. Tavaly a TIT, az á téa ' fdás szerepel az élen. 
Autóklub, az MHSZ és az LegtöDb baleset személygep-
Autókózlekedési Tanintézet kocsival történik, de sok 
tanfolvamain 61 ezer jármű- ke'lemetlenséget okoznak a 
verető sajátította el az ú j kerekpárosok is. A két keré-
KRESZ-ben. s a kiegészítő ken közlekedők gyakran 
rendé, etekben foglalt tudni- megszegik a KRESZ szabá-
valókat E kurzusok mellett lyait, sok esetben kivilagi-
versenyeket, filmvetítéseket, tatlanul, saját testi épségüket 
csoport beszélgetéseket, mód- veszélyeztetve haladnak, 
szertani bemutatókat readea- Könnyelműségükből nemegy-

Létszámhiány 
és szervezés 

É
gető gond a munkaerő- Csongrád megyei Népi Ellen- tehát kevésbé is mérhető: a 

hiány, ám amikor kö- őrzési Bizottság nemrég meg- többet tudó berendezések 
• zelebbről megvizsgál- vizsgálta négy gépipari vál- minőségi kihasználása. Hogy 

ják a vállalatok létszámigé- lalatnál a gépkiselejtezés mennyire rugalmas egy vál-
nyét, néha meglepő dolgok helyzetét, és megállapította: lalat, azt nagyrészt termék-
derülnek ki. Csongrád me- öt és fél év alatt mindössze szerkezetének állandó és szi-
gyében például — a megyei hatmillió forint értékben vál- gorúan kritikus fölülbírálata 
pártbizottság felmérése sze- tak meg öreg gépektől agyá- bizonyítja. Az utóbbi eszten-
rint — a gyárak, üzemek rak, üzemek, pedig több mint dőkben ugyanis nemcsak a 
mintegy ötezer embert ven- 42 millió forintnyi a nullára munka műhelykörülményei 
nének fel azonnal. A jelentés leírt, de még foglalkoztatott változtak meg, módosult-mó-
azonban hozzáfűzi: ha a mun- gépek értéke. Hasonló a hely- dósul a piaci helyzet is. Azt 
kaerőhiány ilyen mértékű, ak- zet a négy könnyűipari vál- kell gyártani, ami kereseti, 
kor mégis miként teljesítették lalatnál, ahol a nullára leírt, kelendő, s nem olyan cikke-
a vállalatok az éves tervet? berendezések értéke eléri a ket, amelyekre alig-alig van 
Nyilvánvaló, nem reálisak az 140 millió forintot, a selej- igény. Egy-egy „átprogramo-
igények: egyes vezetők a tezés a gépek bruttó értéké- zás" persze pénzbe kerül, s 
könnyebb utat választva na- nek évi átlagában még a két kockázata is van, ám az 
gyobb létszámmal próbálják százalékát sem teszi ki. elemző felmérések választ 
megoldani azt, ami nem si- Mit tesznek hát mégis a adnának rá, érdemes-e bele-
kerül a szervezéssel, a haté- létszámhiány enyhítéséért, a fogni a profiltisztításba, s 
konyság növelésével. gépek jobb kihasználásáért? milyen lehetőségei vannak a 

Pedig manapság minden- Ipart telepítenek kisebb fal- vállalatnak termékei gazda-
kinek számolnia kell vele, vakba, a második, harmadik ságosabbá tételére, 
hogy gondjait egyszerű lét- műszakban dolgozókat anya- A hetvenes évek elejétől 
számnöveléssel nem oldhatja gilag ösztönzik, igyekeznek a sokat foglalkozunk az üzem-
meg. Marad hát a beruhá- karbantartók munkáját szer- és munkaszervezéssel, s ki 
zás — gondolhatja a köny- vezettebbé tenni — ám az tudja hányszor hangzott el, 
nyebb utat választó. Az oko- igazi rrtunka- és üzemszerve- hogy nem kampányfeladat... 
sabb, termelékenyebb beren- zés inkább vihart kavar, Mintha mégis megtorpant 
dezés további biztosítéka a mintsem megelégedettséget volna ez a munka: az elké-
töretlen fejlődésnek. De né- eredményez. A Szegedi Ru- szült intézkedési tervek sok 
hány statisztikai adat meg- hagyárban például a munka- helyütt íróasztalban porosod-
győz ennek az állításnak az köpeny előállításának idejét nak, sőt akad, ahol el sem 
ellentmondásairól is. 1975 vé- egy óráról 38 percre csök- készültek. Pedig a már-már 
gén a termelő állóeszközök kentették. Ehhez folyamatos- elkoptatott közgazdasági szó-
bruttó értéke a szocialista sá tették az anyagellátást, át- összetétel, a „rejtett tartalé-
iparban 435 milliárd fprintot gondolták a szabás-varrás kok" korát éljük ma is. És 
tett ki, tavaly a szektor gépi megannyi részműveletét, de mivel terveink feszítettek, 
beruházásainak értéke több bizony a szalagnál ülőknek munkaerőforrásaink apadó-
mint 60 milliárd forint volt. azóta serényebben kell mo- ban — kénytelen-kelletlen 
Tíz esztendővel ezelőtt az zogniuk. Hiába keresnek töb- mielőbb ezekhez a rejtett tar-
ipari munkanapok 9,8 száza- bet, mégis panaszkodnak, talékokhoz kell nyúlnunk, 
léka jutott a harmadik mű- Nőtt a munka intenzitása, 
szakra — most jóval keve- ám ehhez nem szoktak még A z állásidők csökkenté-
sebb. Az átlagos műszak- hozzá, eddig ugyanis munka- / v s e ' a folyamatos 
szám: 1,4. A számokból ki- idejük 20—30 százaléka nem anyagellátás és a srer-
tetszik, hogy nincsenek elég- volt kellően kihasználva. vezett munka nemcsak anya-
gé kihasználva a nagy érté- gilag állít talpra egy vállala-
kű berendezések. Egy-egy A Csongrád megyei párt- tot, hanem munkamoráljában 
mélyebb vizsgálatnál arra is } \ bizottság egyik vb-ülé- is. A fegyelem ugyanis szo-
fény derül, hogy nemcsák a sén merült fel a követ- rosan kapcsolódik az irányi-
számokkal' van baj. kező probléma: a tanácsok a tás határozottságához, a gaz-

A gépek ugyanis nemcsak munkaidőhöz alkalmazkodva dálkodás rentábilitásához. 
mennyiségileg, hanem minő- módosították ügyfélfogadási Hamis úton jár, aki azt fel-

rendjüket, viszont a dolgo- tételezi, hogy a munkás lóg-
rék azóta is inkább a dél- ni érkezik a gyárba, s nem 
előtti órákban keresik fel a idegeskedik a kényszerűen 
hivatalokat, elkéredzkedve a állva töltött percek miatt — 
munkából. A gyárakban, a főként ott, ahol teljesitmény-
vállalatoknál nem vet tektu- bérben dolgozik! Termelési 
domást az ügyfélfogadás ú j tanácskozások örök vitatémá-
rendjéről. Valahol ebben a ja a rendszertelen munka, a 
példában rejlik létszámgond- túlóráztatás és a hóvégi ha j -
jaink gyökere. Sok helyütt rá. Az elmúlt öt évben riz-

sem hozatják meg, ezért ké- nem alkalmazkodnak eléggé ezerrel csökkent á munkaké-
sőbb nemcsak a technológiai a z ú í körülményekhez, prob- pes korú lakosság — csak a 
folyamatot törik meg, hanem lémáikat a régi módon akar- fővárosban! S az előrejelzé-
az egész gépsor képtelenné megoldani: ú j emberek sek szerint 1980-ig további 
válik annak elvégzésére, amit fölvételével, beruházással. Ez- ötvenezerrel csökken. Létfon-
kompletten tudott volná. zel természetesen nem azt tosságúvá válik hát gyára-

A kapacitás kihasználása- akarom mondani, hogy ipa- ink, üzemeink hétköznapjai-
runk nem küszködik munka- ban a szervezett, fegyelme-
erőhiánnyal, vagy minden zett munka, a berendezések 
beruházás, minden ú j dolgo- kapacitásának, tudásának ki-
zó felvétele eleve gyanús, aknázása. Egy-egy eltolódott 
Csak annyit: alaposabban kö- határidő láncreakcióként von-
rül kellene néznünk saját há- hatja, maga után a többit, a 

_ _ zunk táján. A vállalatok be- vállalatok vezetőinek túl 
tást ezért addig hozzá sem ruházás-politikája nincs min- kell látniuk saját portájukon, 
kezdett a feladat megoldásé- d e n esetben összhangban a az integrálódott ipar egymás-
b o z kapacitás-kihasználás javítá- ra utaltságában szinte mtn-

... , i , „ , , , . sára hozott állami intézkedé- den egyes gyár felelős továb-A vallalatok beruházási po- . . r r L . "r. , . _T, litikájában ma még csak-el- sekkel. Az üzemeltetés komp- bi gyarak, üzemek tervtelje-
vétve fordul elő, hogy a gép- lex mérési rendszerét alig 
vásárlások alkalmával szigo- néhány üzem vezette be, nem 
rúan megvizsgálják a már mindenütt szorgalmazzák 
meglevő kapacitás kihaszná- eléggé a teljesítménybérben 
lását. És mi történik, ami- dolgozók arányának növelé-

sét. 
Ami pedig kevéssé egzakt, 

ségileg is többet tudnak. Ké-
pesek a régieknél korszerűb-
bet, jobbat gyártani, de eze-
ket a tulajdonságaikat sem 
mindig használják ki kellő-
képpen. Nemegyszer megtör-
ténik, hogy megvesznek egy 
drága gépsort, aztán takaré-
kossági okokra hivatkozva, 
annak utolsó darabját még-

nak fokozására tett intézke-
dések gyakorta sokáig várat-
nak magukra. A Magyar Ká-
bel Művek szegedi gyára 
csak a tárcarendeletet köve-
tően, négy évvel később kap-
ta meg a végrehajtási utasí-

kor megérkezik a hőn vá-
gyott modern gép? Gyakran 
elhúzódik az üzembe állítás, 
néha kétévi „csúszás" is elő-
fordul. Közben pedig a ré-
gebbi, elavult berendezése-
ket alig-alig selejtezik ki, 
ezért hiába is várják, hogy 
létszám szabaduljon fel. A 

sítéséért. 
Ezért a gondok állandó em-

legetése helyett érdemesebb 
inkább a szervezés nyújtotta 
kiutat megkeresni — a gon-
dok ismeretében. 

TAMAS ERVIN 

Alumíniumipari fejlesztések 
A Magyar Alumíniumipari Tröszt székházában hétfőn 

sajtótájékoztatón számolt be az iparág munkájáról és fej-
lesztési céljairól dr, Dózsa Lajos vezérigazgató. Elmondot-
ta, hogy a múlt évben nemzetközi összehasonlító vizsgála-
tot végeztek a tröszt 16 vállalatánál a termelékenység ala-
kulásáról. Ebből kitűnt, hogy a magyar timföldgyártás ter-
melékenysége a világszínvonalnak mindössze 70 százaléka, 
pedig a termék minősége közismerten a világszínvonalat 
képviseli. Ezért célul tűzték ki, hogy fejlesztésekkel tíz év 
alatt elérik a termelékenység világszinvonalát. 

V ö r ös ke reszt es 
m e g b e s z é l é s 

Szegeden tegnap ülést tar- Dr. Tamasi Mihály, a me-
tott a Vöröskereázt Csongrád gyei partbizottság osztályve-
megyei vezetősége. A tanács- zetője azokat a társadalom-
kozás résztvevőit Vecsernyés poiitikai teendőket hangsú-
Béláné megyei titkár köszön- lyozta, amelyeket a Vörös-
tölte. Ezt követően Hantos keresztnek, aktivistáinak kell 
János, a Magyar Vöröske- megoiciani népünk egészsége, 
reszt főtitkára átadta a Le- joob életkörülményei megte-
nin körúti irodaház IV. remtese érdekében, 
emeletén a megyei szervezet Vegul Vecsernyés Béláné 
új helyiségeit. Méltatta an- jutalmakat adott át azoknak 
nak jelentőségét, hogy ezután a járási és városi titkárok-
a munkatársak megnöveke- nak, akik az elmúlt időszak-
dett feiadataikat kulturált, ban jó munkát végeztek, 
minden igényt kielégítő kö- Délután Hantos Jánost fo-
rülmenyek között végezhe- gadia dr. Koncz János, a 
tik, megyei pártbizottság titkára. 


